
حتي با يك نگاه چش�مي مي ت�وان دريافت 
چيزي نزديك ب�ه يك س�وم از خودروهايي 
كه در تهران تردد مي كنند، پلاك شهرستان 
هس�تند! ماش�ين هايي ك�ه دلي�ل حض�ور 
بس�ياري از آنه�ا در پايتخ�ت دوا و درم�ان 
است. آنطور كه رئيس سازمان نظام پزشكي 
گفته اس�ت ۴۲ درص�د پزش�كان متخصص 
كش�ور در پنج كلانش�هر ته�ران، اصفهان، 
مشهد، تبريز و ش�يراز س�كونت دارند. اين 
يعن�ي كمتراز 60 درصد از پزش�كان كش�ور 
در ۴3۴ ش�هر ديگر حضور دارند؛ شهرهايي 
كه البته حضور پزش�كان در آنها به تناس�ب 
برخورداري شان است و در برخي از شهرهاي 
محروم اصلًا پزش�كي حضور ن�دارد. همين 
يك دليل كافي اس�ت تا دريابيم چرا بيش از 
نيمي از بيماران بس�تري در بيمارستان هاي 
دانشگاهي شهرس�تاني هس�تند. بيماراني 
كه علاوه ب�ر درد و رنج بيم�اري بايد غربت و 
هزينه هاي س�فر و اقامت را هم تحمل كنند. 

چادرهاي مس��افرتي كه كنار بيمارس��تان هاي 
دولتي و دانش��گاهي همچ��ون امام خميني )ه( 
سال هاست به تصويري ثابت تبديل شده و ديگر 
كسي از ديدن آنها تعجب نمي كند. اينها خانواده 
و ك��س و كار بيماراني هس��تند كه ب��راي دوا و 
درمان راهي تهران ش��ده اند و براي صرفه جويي 
در هزينه اقامت ترجيح داده اند در گوش��ه اي از 
حياط بيمارستان يا كنار پياده روي خيابان هاي 
منتهي به آن اتراق كنند. بيماراني كه بعضي در 
شهرهايشان هيچ پزشك متخصصي حضور ندارد 
و برخي ديگر ديگر تص��ور مي كنند با حضور در 
پايتخت يا شهرهاي بزرگ مي توانند از خدمات 

بهتري براي درمان برخوردار شوند. همين ماجرا 
هم موجب مي ش��ود بس��ياري از شهرستاني ها 
وقتي بيمار مي شوند، راهي غربت پايتخت شوند 
و رنج سفر را به جان بخرند تا سوء مديريت نظام 
سلامت كشور در توزيع عادلانه پزشك در كشور 
را جبران كنند و بتوانند به دكتر و دارو و درمان 

دسترسي يابند. 
 بيماران شهرستاني تا 65 درصد مراجعان 

بيمارستان هاي تهران 
اگر سر و كارتان به بيمارستان و دكتر و دو ا بيفتد 
با صف هاي طويل بيماراني مواجه مي شويد كه 
گاهي وقت ها شش ماه است پشت نوبت بوده اند. 
ماجرا به گونه اي است كه خيلي وقت ها بسياري 
از ما براي نوبت گرفتن از پزشك مورد نظرمان به 
انواع و اقسام راهكارها متوسل مي شويم و اينجا 
هم براي پيشبرد كار دنبال پارتي هستيم. آن هم 
در شرايطي كه حدود نيمي از پزشكان متخصص 
در پايتخت و شهرهاي بزرگ زندگي مي كنند و 
علي القاعده لااقل در پايتخت و شهرهاي بزرگ 
نبايد با مضيقه پزش��ك مواجه باشيم. در مقابل 
اگر به مناطقي چون س��راوان و جاسك برويد با 
شرايطي مواجه خواهيد ش��د كه بيماران براي 
ساده ترين خدمات پزشكي همچون بخيه زدن 
ناگزيرن��د كيلومتر ه��ا راه طي كنن��د. در واقع 
بخش مهمي از صف هاي طويل تش��كيل شده 
در مطب برخي پزشكان و بيمارستان ها، بيماران 
شهرس��تاني هس��تند كه براي درمان ناگزير از 
حضور در تهران و ديگر شهرهاي بزرگ هستند. 
آنطور ك��ه رامين رحيم نيا، سرپرس��ت معاونت 
توس��عه مديريت و برنامه ريزي منابع دانش��گاه 
علوم پزش��كي تهران مي گويد ۴۰ تا ۵۰ درصد 
بيماراني كه در بيمارستان هاي دانشگاه بستري 

مي شوند از شهرستان ها مي آيند. 
البته اي��ن آم��ار و ارق��ام در بيمارس��تان هاي 
زيرمجموعه دانشگاه شهيد بهشتي انگار بيشتر 
اس��ت، به گونه اي كه پيش از اي��ن عليرضا زالي 
رئيس دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي گفته 
بود ۶۵ درصد بيماران يكي از بيمارس��تان هاي 
بزرگ آموزش��ي تهران، از شهرس��تان مي آيند. 
در حالي كه بس��ياري از اين افراد مي توانستند 
در شهرس��تان هاي خودش��ان خدمات درماني 

دريافت كنند. 
  نظ�ام ارجاع راه�كاري ب�راي مديريت 

نظام سلامت 
از نگاه زالي راه حل اين مش��كل برقراري »نظام 
ارجاع« اس��ت و با توجه به گس��ترش خدمات 
درماني در عرصه كشوري، نظام ارجاع مي تواند 
بسيار كمك كننده باشد تا بيماران گرفتاري هاي 
اياب و ذهاب و مشكلات استقرار و اقامت همراهان 

را نداشته باشند. 
با وجود اين،  نظام ارجاع و پزشك خانواده از زمان 
دولت هشتم قرار است اجرايي شود اما به نتيجه 
نرسيده است! در حالي كه برنامه پزشك خانواده و 
نظام ارجاع برنامه سال هاست به عنوان راهكاري 
براي مديريت منابع در نظام سلامت در بيش از 

۷۰ كشور دنيا در حال اجراست. 
  طرح ۲0 ساله اي كه مغفول ماند

چي��زي نزديك به 2۰ س��ال از نخس��تين باري 
كه پزش��ك خانواده و نظام ارج��اع وارد ادبيات 
سلامت كشورمان ش��د، مي گذرد. نسخه اي كه 
در بسياري از كشورها اجرايي مي شود و يكي از 
نمونه هاي موفق آن نظام سلامت كشور انگليس 
اس��ت و راهكاري براي مديريت منابع سلامت و 
مديريت اين نظام محسوب مي شود، اما در كشور 

ما انگار مديران به اجراي اين ط��رح باور ندارند 
و ش��ايد هم پش��ت پرده هايي همچون تعارض 
منافع مانع از اجرايي شدن اين طرح شده است. 
همچنان كه اين برنامه ابتدا در روستا ها آغاز شد 
و سال ۹۱ هم اجراي نسخه شهري آن در فارس 
و مازندران كليد خورد، اما به دليل مناسب نبودن 
زيرساخت ها، مش��خص نبودن منابع و مسائل 
ديگر آنطور به نتيجه نرس��يد. با روي كار آمدن 
دولت يازدهم هم پزشك خانواده جاي خودش 
را به طرح تحول سلامت داد؛ طرحي كه نه فقط 
موفق نبود، بلكه آنچنان نظام سلامت را بدهكار 
كرد كه دولت دوازدهم تصميم گرفت قطار طرح 
تح��ول را متوقف كند. با وجود اين، اجرا ش��دن 
پزش��ك خانواده به عنوان نس��خه اي شفابخش 
براي مديري��ت نظام س��لامت همچنان مغفول 
ماند. تا اينكه دولت س��يزدهم دوب��اره موضوع 
پزش��ك خانواده را به عنوان يكي از اولويت هاي 
خود اعلام كرد و براي به س��رانجام رساندن اين 
طرح به سراغ زيرس��اخت هايي همچون پرونده 

الكترونيك رفت. 
 باز هم پاي تعارض منافع در ميان است

سال گذش��ته بود كه وزارت بهداشت از اجراي 
برنامه پزش��ك خان��واده براي ش��هر هاي بالاي 
2۰هزار نفر جمعي��ت از ارديبهش��ت خبر داد. 
طرحي كه ح��الا با تغيير نام به طرح »س��لامت 
خانواده « و البته تغييراتي در رويكرد به ش��كلي 
جس��ته گريخته اجرايي مي ش��ود، ام��ا هنوز با 
اجراي سراسري اين طرح و دستيابي به اهداف 
تعيين ش��ده فاصله اي معنادار داريم؛ فاصله اي 
كه از ن��گاه معاون بهداش��ت وزارت بهداش��ت 
فقط با تزريق پول و منابع پر مي شود، اما برخي 
كارشناسان و صاحب نظران اشكال كار را صرفاً 
در منابع نمي بينند و معتقدن��د اين بار هم پاي 

تعارض منافع در ميان است!
همچنانكه رضا ملك زاده، وزير بهداش��ت دولت 
س��ازندگي و معاون تحقيقات و فناوري وزارت 
بهداش��ت درباره آن اينگونه اظهار نظر كرده بود: 
»مش��كل اجرا نش��دن اين طرح در بودجه اش 
نبود، بلكه بدنه خود برنامه با نظام سلامت كشور 
ما همخواني ندارد. زمان وزارت دكتر پزشكيان، 
پزشك خانواده كليد خورد، ولي درست زماني كه 
مي خواست به جايي برسد، با تغيير مواجه شديم. 
يك گروه ديگر آمدند و بعد آن گروه جديد كار را 
از اول شروع كردند و همين طور گروه هاي ديگر، 
در نهايت هم ك��ه بودجه داده نش��د و هنوز هم 

تكليف مردم معلوم نيست!«
  يك دور باطل 

در فقدان س��اختار قدرتمند براي توزيع عادلانه 
پزش��ك در نق��اط مختل��ف كش��ور و تضمين 
ماندگاري آنها با تأمين زيرس��اخت ها و درآمد و 
ايجاد رضايت از يك س��و و اجرايي نشدن نظام 
ارجاع و پزش��ك خانواده طي 2۰ سال از سوي 
ديگر صف هاي شلوغ در مطب ها و بيمارستان هاي 
پايتخت و چند شهر بزرگ كشور و سيل بيماران 
شهرس��تاني كه به اميد دوا و درمان رنج غربت 
و هزينه ه��اي اقام��ت را هم به ج��ان مي خرند، 
ماجرايي تكراري است و اين دور باطل همچنان 

ادامه مي يابد. 

سهم استفاده ناوگان حمل و نقل عمومي پايتخت
 از »سوخت پاك« به ۷۰ درصد مي رسد

راهي غربت تهران براي دوا و درمان
50 درصد بيماران بيمارستان هاي دانشگاهي تهران شهرستاني اند

معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران 
با اعلام اينكه بيش از ۱0 سال است كه دنيا به 
سمت برقي سازي ناوگان حمل و نقل عمومي 
رفته است، گفت: تجربيات جهاني نشان داده 
كه برقي س�ازي ن�اوگان در كاه�ش آلودگي 
هواي ش�هرها بس�يار مؤث�ر ب�وده و معمولاً 
از اين اق�دام به عن�وان يك�ي از راهكارهاي 
اصل�ي كاه�ش آلودگ�ي ه�وا ن�ام مي برند. 
محس��ن هرمزي، معاون حمل و نقل و ترافيك 
ش��هرداري تهران با تأكيد بر اينكه بس��ياري از 
كشورهاي پيش��رفته جهان، سال هاست كه به 
سمت برقي س��ازي رفته اند و در برخي شهرها، 
ناوگان حمل و نقل عموم��ي به طور كامل برقي 
شده است، افزود: به عنوان نمونه، كشوري مثل 
فرانس��ه، قصد دارد تا س��ال 2۰۳۰، تردد همه 
خودروها به جز خودروهاي برقي را در پايتخت 
خود ممنوع كند و در واقع تا هفت س��ال ديگر، 
ش��اهد ممنوعيت حركت خودروهاي بنزيني و 

ديزلي در پاريس خواهيم بود. 
وي مثال ديگر خود را از كشور چين زد كه قصد 
دارد همه خودروه��اي معمولي احتراقي خود را 
تا سال 2۰۳۵ كنار گذاشته و خودروهاي جديد 
سازگار با محيط زيس��ت را جايگزين آنها كند و 
افزود: امريكا هم درصدد اس��ت تا سال 2۰۳۰، 
نيمي از ناوگان خودروه��اي جديد خود را برقي 
كند و آلمان نيز قرار اس��ت تا هفت سال ديگر، 
تعداد خودروهاي برقي و پلاگين هيبريدي خود 

را به ۱۴ ميليون دستگاه برساند. 
معاون ش��هردار تهران با اش��اره ب��ه اثرگذاري 
حتمي برقي سازي وس��ايل حمل و نقل عمومي 
بر كاهش آلودگي هواي ش��هرها  اظهار كرد: بر 

اساس مطالعات انجام ش��ده و »سياهه انتشار«، 
درصد زيادي از ذرات معلق كه در زمستان ها با 
آنها مواجه هستيم، نشئت گرفته از ناوگان حمل  
و  نقل عمومي يعن��ي اتوبوس ها و تاكس��ي ها و 
همچنين، موتورسيكلت هاست كه سهم عمده اي 
در انتشار ذرات معلق دارند و طبيعتاً، برقي سازي 
ناوگان و كاهش آلايندگي آنها، تأثير عمده اي بر 
كاهش آلودگي هوا و بهبود وضعيت هواي تهران 

خواهد داشت. 
هرمزي درباره برنامه ش��هرداري ته��ران براي 
برقي سازي ناوگان حمل و نقل عمومي  توضيح 
داد: در نظر داريم بخش عمده اي از ناوگان حمل 
و نقل عمومي به وي��ژه در حوزه اتوبوس��راني را 
كه مس��تقيماً زير نظر مديريت شهري فعاليت 

مي كنند، برقي كنيم و بر اس��اس تفاهمنامه اي 
كه اخيراً با طرف چيني امضا شده، قرار است يك 
هزار دس��تگاه اتوبوس برقي از محل اين تفاهم 
و تعدادي ه��م از طريق خودروس��ازان داخلي 

تأمين شود. 
وي با بيان اينكه البته در كنار برقي سازي ناوگان، 
توس��عه ناوگان با استفاده از س��وخت هاي پاك 
مانند گاز را نيز در دس��تور كار ق��رار داده ايم و 
در همين تفاهمنامه، تأمين يك هزار دس��تگاه 
اتوبوس گازسوز هم وجود دارد، تصريح كرد: اگر 
اين تفاهمنامه و ساير طرح هاي نوسازي ناوگان 
اجرا و اتوبوس هاي مورد تفاهم تأمين شود، بخش 
عمده اي از ناوگان اتوبوس��راني ته��ران، برقي يا 

گازسوز خواهد شد. 

معاون ش��هردار ته��ران با اش��اره ب��ه اينكه در 
كنار اتوبوس ه��ا، در حوزه تاكس��ي و ون هم در 
تفاهمنامه با طرف چيني، توافق شده كه ۱۰هزار 
دستگاه تاكسي برقي و ۱۰ هزار دستگاه ون برقي 
توسط چيني ها تأمين ش��ود، اظهار كرد: البته 
خودروسازان داخلي هم قول داده اند كه تعدادي 
از خودروهاي برقي مورد نياز ناوگان تاكسيراني 
را تأمين كنند و بر اين اساس، درصد قابل توجهي 

از تاكسي هاي تهران هم برقي خواهد شد. 
هرمزي ب��ا بيان اينك��ه در كنار ن��اوگان حمل و 
نقل عمومي كه به طور مس��تقيم با ش��هرداري 
تهران در ارتباط هستند، برنامه ويژه اي هم براي 
موتورسيكلت هاي باري داريم، تصريح كرد: قرار 
اس��ت تا پايان برنامه چهارم ش��هرداري تهران تا 
سال ۱۴۰۴، تعداد ۳۰۰ هزار دستگاه موتور برقي 
در حوزه حمل بار فعال شوند كه ۱۰۰ هزار دستگاه 
آن از محل تفاهم با طرف چين��ي و مابقي آن از 

طريق سازندگان داخلي تأمين خواهد شد. 
وي در خاتمه با تأكيد بر اينكه در صورت اجراي 
برنامه هاي پيش بيني ش��ده، بالاي ۷۰ درصد از 
ناوگان حمل و نقل عمومي پايتخت از س��وخت 
پاك اعم از برق و گاز اس��تفاده خواهند كرد كه 
اين موض��وع تأثير عمده اي ب��ر كاهش آلودگي 
هوا خواهد داش��ت، خاطر نش��ان ك��رد: روزانه 
۱۹ميليون و ۳۰۰ هزار س��فر درون ش��هري در 
تهران انجام مي شود كه بخش اعظم آن با وسيله 
نقليه شخصي انجام مي شود و يكي از راهكارهاي 
ترغي��ب و تش��ويق ش��هروندان به اس��تفاده از 
وس��ايل نقليه عمومي، تكميل ن��اوگان ريلي از 
طريق افزاي��ش واگن هاي مت��رو و اضافه كردن 

اتوبوس هاي نو به ناوگان اتوبوسراني است. 

 مدير كل دفتر روابط امور بين الملل و س��خنگوي س��تاد مبارزه با 
موادمخدر ضم��ن تحليل گزارش س��ازمان ملل متح��د تحت عنوان 
»بررسي كشت خشخاش در افغانستان« اظهار كرد: براساس گزارش 
منتشرش��ده توس��ط س��ازمان ملل متحد، ميزان درآمد كش��اورزان 
افغانستاني در سال گذش��ته ميلادي )2۰22( بابت كشت ترياك، به 
يكباره سه برابر شده و بيش از ۴ ميليارد دلار برآورد مي شود، اما بخشي 
از اين افزايش سه برابري ناشي از افزايش ۳2 درصدي كشت و افزايش 

قيمت مواد مخدر در سال گذشته است. 
 دادس��تان تهران گفت: امس��ال در شعب تحقيق دادس��راي ويژه 
رسيدگي به جرائم اقتصادي حدود ۱۱۳ هزار ميليارد ريال وصول و به 
بيت المال بازگشته داده شده اس��ت. اين مبلغ معادل پنج برابر بودجه 
سازمان اداري و استخدامي كشور و 2/۱ برابر بودجه وزارت نفت است. 
 مدير كل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران از آغاز فرايند 
توزيع شير در دبستان هاي دولتي شهرس��تان هاي تهران در آينده اي 

نزديك خبر داد. 
 محقق روانپزشكي و دانش��مند يك درصد برتر گفت: از صد مقاله 
علمي كه توس��ط محققان ايراني براي مجلات معتبر علمي ارس��ال 
مي ش��ود، حدود 2۰ تا 2۵ درصد به خاطر مسائل سياسي و تحريم رد 

مي شود كه اين مسئله تأثير نسبتاً بزرگي بر رشد علمي ايران دارد. 
 مدير پژوهش معاونت آموزش��ي سازمان نظام پزش��كي، با هشدار 
نسبت به گسترش پزشك نماها در سايه بازدارنده نبودن مجازات هاي 
مداخله گران امور درماني، در عين حال با انتقاد از بلاتكليف بودن مرجع 
برخورد با آموزش هاي غيرمجاز پزشكي  گفت: وزارت بهداشت سيستم 

نظارتي ندارد كه جلوي آموزش هاي غير قانوني را بگيرد. 
 مدير عامل شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهر تهران با تأكيد 
بر اينكه نياز به 2۵۰ هزار مترمربع زمين براي ساماندهي دستفروشان 
پايتخت داريم، گفت: براي ساماندهي دستفروشان در تهران حداقل به 

2۰ تا ۳۰ هزار غرفه ۳ در ۳ متر نياز داريم. 
 رئيس سازمان حفاظت محيط زيست با اشاره به دستور رئيس جمهور 
مبني بر اجراي طرح طبيعت گردي در آشوراده گفت: اميدوارم فاز دوم 
كار كه طرح  طبيعت گردي آشوراده اس��ت نيز با رعايت تمام الزامات 
محيط زيستي كه مدنظر ماست، پيش از س��فر رئيس جمهور محترم 

انجام شود تا اين طرح به دست ايشان افتتاح شود. 
 معاون سلامت و تربيت بدني وزارت آموزش و پرورش گفت: گزينش 

مستمر معلمان در طول خدمت از سال آينده اجرا مي شود. 
 رئيس س��ازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي كش��ور ب��ا تأكيد بر 
توجه بيش��تر به نقش آفريني بانوان در عرصه مديريت شهري و اداره 
شهرداري هاي كشور  گفت: بانوان با انضباط كاري مي توانند نتايج بهتري 
به دست آورند و بايد تلاش شود تا با مديريت درست و قوي، نگاه مثبت 

به زنان در جامعه تقويت گردد. 

بازي رسانه هاي وسط باز
 با كارت حجاب!

بعد از اغتشاش��ات س��ال ۱۴۰۱ و ب��روز التهاب بي حجاب��ي، اتفاقات 
گسترده اي در سطح عمومي جامعه نسبت به مسئله حجاب و پوشش 
رخ داد؛ هر چند برخي نظرس��نجي ها اوضاع را آنط��ور كه كف جامعه 
اتفاق مي افتد، نشان نمي دهد اما حالا با گذشت يك سال از اين وقايع و 
اتفاقات اين روزها در كف شهر و محيط هايي مانند دانشگاه ها نسبت به 

جريان بي حجابي، بهتر مي توان صحبت كرد. 
امروز ديگر بر همه روشن است جرياني كه بر طبل بي حجابي مي كوبد، 
در لا به لاي شعارهاي زيبايش از حقوق زن و حمايت از زن و اين حرف ها، 
از بي حجابي و گس��ترش فرهنگ بي  حيايي در جامع��ه ايراني دنبال 
چيست. او خوب مي داند اگر امروز حجاب را از سر زن و دختر مسلمان 
ايراني بردارد، در گام بعدي مي تواند زيست عفيفانه را از وي بگيرد و اگر 
زيست عفيفانه را گرفت، مي تواند نهاد خانواده را از بين ببرد و اگر نهاد 
خانواده را از بين ببرد، مي تواند بر اين جامعه از هم گسيخته حكومت  و 
مردم را برده خود كند. درست همان چيزي كه در رسانه هايشان مخالف 

آن را بيان مي كنند. 
حالا سؤال اينجاس��ت كه در اين وضعيت تكليف حاكميت جمهوري 
اسلامي از دولت گرفته تا مجلس، تا نهادهاي پژوهشي تا دانشگاه ها تا 
دستگاه هاي امنيتي چيست؟آيا بايد گذاشت دشمن همينطور با خيال 
راحت و بدون دغدغه قله هاي مد نظر خود را فتح كند و به پيش آيد يا نه، 
بايد جلوي آن را گرفت؟ آيا نبايد از مرزهاي مقولاتي مثل حيا، عفت، 
فرهنگ، خانواده و امثال اينها در برابر هجمه هاي طولاني و متعدد طرف 

مقابل ايستادگي كرد؟
اگر جواب اين س��ؤالات بله اس��ت، بايد گفت كه تهيه و تدوين لايحه 
حجاب نيز بر آمده از همين دغدغه است؛ دغدغه اي كه دال مركزي آن 
حمايت از حاكميت قانون است؛ در لايحه حجاب قرار نيست فرهنگ 
حجاب گسترش پيدا كرده و به قول برخي، مردم با حجاب شوند؛ دال 
مركزي در لايح��ه حجاب رعايت حجاب به مثابه ي��ك قانون بوده كه 

رعايت آن بر همه آحاد جامعه واجب است. 
اما معلوم نيست با وجود اين، چرا هنوز عده اي كه علي الظاهر، ظاهري 
مذهبي، ولايي و انقلاب��ي دارند، نس��بت و تكليف خود را با مس��ئله 
بي حجابي و بي حيايي در اين روزها مشخص نمي كنند؛ نه ايده اي براي 
وضع موجود دارند، نه طرحي براي آين��ده. به تازگي هم هر اتفاقي كه 
رخ دهد كنار ايستاده و صرفاً درباره آن نظر  مي دهند! جرياني كه سوژه 

جديدشان، ايرادات شوراي نگهبان به لايحه حجاب است. 
طبيعي است كه لايحه حجاب هم به مانند خيلي از لوايح و طرح هاي 
ديگري كه قبل از اجرا به ش��وراي نگهبان مي رود به اين شورا رفته و 
شورا هم ايراداتي نسبت به آن گرفته است. باز هم خيلي طبيعي است 
كه   مانند ساير طرح ها و لوايح، نويسندگان اين لايحه براي اجراي آن 
بايد ايرادات شوراي نگهبان را برطرف كنند. پس تا اينجا اتفاق خاصي از 
حيث روند جاري در كشور رخ نداده است؛ لايحه اي به شورا رفته، شورا 

هم ايراداتي گرفته است.
اتفاق خاص كجاست؟ اتفاق خاص آنجايي است كه برخي رسانه ها كه خود 
را نزديك به گفتمان انقلاب اسلامي يا اصطلاحاً خودي مي دانند، با اين 
مسئله دو گانه برخورد مي كنند؛ رسانه هايي كه وقتي سوابق نگارشي آنها 
را در زمينه حجاب كه يكي از اصول مسلم اسلامي و قانون رسمي كشور 
است، بررس��ي مي كنيم، به غير از كلي گويي هاي رايج با ژست دلسوزانه 
به چيز ديگري بر نمي خوريم. حالا برخي از اين رسانه ها به بهانه ايرادات 
شوراي نگهبان به لايحه حجاب و عفاف، با استفاده از تقطيع و برش كه راه 

و رسم و مسلك آنور آبي هاست، با اين مسئله برخورد كرده اند. 
حالا بايد از آنها پرسيد كه برادران، مصلحت چيست؟ اقتضا كجاست؟  
چه چيز باعث شده تا اصطلاحاً شما با انتخاب استراتژي وسط بازي، با 
مسئله حجاب برخورد كنيد؟ ايده مركزي تان براي عبور از اين وضعيت 
و به آرامش نسبي رسيدن چيست؟ اگر داريد، چرا مطرح نمي كنيد، اگر 

نداريد چرا حداقل سكوت نمي كنيد؟ وسط بازي كردن خوب نيست!
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گسترش برنامه »پزشك خانواده« 
به 180 شهر

معاون بهداش�ت وزارت بهداش�ت، درمان و آموزش پزش�كي از 
گسترش برنامه »س�لامت خانواده« به ۱80 شهر كشور خبر داد و 
بر ارتقاي پوشش »پويش ملي سلامت« در تمام كشور تأكيد كرد. 
حسين فرشيدي، معاون بهداش��ت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي گفت: »پويش سلامت خانواده« با هدف ارتقاي سواد سلامت 
به ويژه در شهرهاي بزرگ و همچنين تقويت برنامه »سلامت خانواده 
و نظام ارجاع« كه از ارديبهش��ت ماه فاز ش��هري آن آغاز شده اس��ت، 
از 2۰آبان ماه آغاز ش��د و تا ۱۵ دي ماه ادام��ه دارد.  وي افزود: برنامه 
»سلامت خانواده« در فاز اول از۵۹ شهر شروع شد و سپس به ۹۳شهر 
ارتقا يافت و هم اكنون در ۱۸2 ش��هر كش��ور در حال اجراست و يك 

ميليون نفر جمعيت را تحت پوشش قرار داده است. 
معاون بهداشت وزارت بهداشت بيان كرد: ما يك نظام شبكه اي قوي 
در منطقه داريم كه البته بخش شهري آن به ويژه در شهرهاي بزرگ به 
اندازه بخش روستايي و شهرهاي زير 2۰ هزار نفر توسعه نيافته است. 

فرشيدي با اعلام اينكه 2۰ ميليون نفر تا پايان سال تحت پوشش برنامه 
سلامت خانواده قرار مي گيرند، اظهار داشت: ضريب پوشش خدمات ما 
در شهرها به ويژه شهرهاي بزرگ كمتر از حد انتظار است. ايجاد مراكز و 
تأمين نيروي انساني در شهرهاي بزرگ طي سال هاي گذشته آنچنان كه 
بايد، توسعه نيافته است. اگر پوشش فراگير برنامه ها تا ۸۰درصد ارتقا 
يابد، ش��ايد ديگر نيازي به برگ��زاري پويش هايي نظي��ر »پويش ملي 
س��لامت« براي جلب نظر مردم نباشد.  وي ابراز داش��ت: بايد با اجراي 
»پويش ملي سلامت« بتوانيم برنامه »سلامت خانواده و نظام ارجاع« و 
همچنين تشكيل »پرونده الكترونيك سلامت« را تسهيل كنيم. ارتقاي 
سواد سلامت و آشناسازي مردم با مراكز و بخش هاي خدمت بهداشتي 
نيز با اجراي اين پويش تسهيل مي شود.  معاون بهداشت وزارت بهداشت 
با بيان اينكه بايد همه بيماري هاي واگير و غيرواگير را تحت پوش��ش 
برنامه هاي خود قرار دهيم، گفت: در پويش ملي س��لامت دو ريس��ك 
فاكتور »پرفش��اري خون و ديابت« به عنوان اولين ف��از از برنامه هاي 
سلامت خانواده غربالگري مي شوند. هر بيماري كه اين عوامل خطر را 
دارد و از وجود آن در خود بي خبر است، اگر تحت درمان قرار گيرد، به 
آينده سلامت كشور كمك ش��اياني مي شود.  فرشيدي در پايان خاطر 
نشان كرد: براي اجراي »پويش ملي سلامت« لازم است تمام امكانات 
سازمان ها و وزارتخانه هايي كه درگير فرهنگ سازي و ارائه خدمات دولتي 
هستند به كار گرفته شود. همچنين نيروي بسيج و بخش خصوصي نيز در 

ارائه پوشش حداكثري برنامه مي توانند به ما كمك كنند. 

یك پنجم آلودگی هوای پایتخت
با مدارس

مدي�ر كل محيط زيس�ت اس�تان ته�ران گف�ت: حم�ل و نقل و 
ت�ردد دانش آم�وزان در س�طح اس�تان ته�ران در ح�دود ۱00 
هزار خودرو اس�ت ك�ه ۱8 درص�د در آلودگ�ي هوا س�هم دارد. 
عليرضا مزيناني، مدير كل محيط زيست استان تهران درباره مسئوليت 
مديريت شهري و آلودگي هواي تهران گفت: ما از نظر قوانين مشكلي 
نداريم و قانون هواي پاك وظايف همه دستگاه ها را مشخص كرده است.  
وي به نقش عوامل طبيعي و انساني در آلودگي هواي تهران اشاره كرد 
و افزود: به دليل موقعيت جغرافيايي اس��تان ته��ران و به دليل حجم 
بارگذاري بيش از حد در اين اس��تان، يك وضعي��ت خاصي داريم به 
طوري كه به محض وارونگي و پايداري و سكون هوا، درگير آلودگي هوا 
مي شويم.  مدير كل محيط زيست استان تهران مصرف بالاي سوخت، 
تردد وسايل حمل و نقل بيش از اندازه و فرسوده و بارگذاري انواع صنايع 
مختلف در استان تهران را در آلودگي هواي تهران مؤثر خواند و گفت: 
حمل و نقل و تردد دانش آموزان در سطح استان تهران حدود ۱۰۰ هزار 

خودرو است كه ۱۸ درصد در آلودگي هوا سهم دارد. 
مزيناني با بيان اينكه وزن دستگاه ها و منابع ساكن و متحرك در آلودگي 
كلانشهر تهران در كارگروه اصلي آلودگي هوا بررسي شد، اظهار كرد: ما 
هم صورتجلسه مشخصي داريم و هم اقدامات مشخص شده  و فقط لازم 

است كه همه دستگاه ها و وزارتخانه ها همت و اراده به خرج دهند. 
اين مقام مسئول سهم منابع ساكن در آلودگي هوا را ۴۰ درصد اعلام 
كرد و گفت: سهم منابع متحرك شامل خودروهاي سواري، اتوبوس ها، 
كاميون ها، موتورسيكلت ها و تاكسي و ميني بوس و وانت ها در آلودگي 
هوا بسيار زياد است.  وي استفاده از خودرو و موتورسيكلت هاي برقي در 

تهران را يك راهكار مهم و مؤثر براي كاهش آلودگي هوا مطرح كرد. 

رونمایي از
 فناوري پيشرفته  كاتاليست نانویي

 بعد از 1۳ سال تحقيق نخبگان ایراني
معاون علم�ي، فن�اوري و اقتص�اد دانش بني�ان رئيس جمهور از 
نانوكاتاليس�ت توليدش�ده توس�ط نخب�گان ي�ك ش�ركت 
دانش بني�ان رونماي�ي ك�رد. تولي�د اي�ن كاتاليس�ت باع�ث 
صرفه جوي�ي ارزي ب�ه مي�زان 300 ميلي�ون دلار خواه�د ش�د. 
كاتاليست اتيلن اكسايد يكي از مهم ترين و حساس ترين كاتاليست هاي 
گروه فلزات گرانبهاس��ت كه در تولي��د اتيلن به كار گرفته مي ش��ود. 
كاتاليست تبديل استيلن به جريان اتيلن كه توليد آن براي بار اول در 
كشور انجام مي شود قرار است در پتروشيمي هاي گچساران، ايلام، بندر 

امام و اميركبير به كار گرفته شود. 
مصرف سالانه اين كاتاليست در كش��ور حدود 2۰۰ تن است. به گفته 
مسئولان شركت، قيمت نمونه هاي خارجي اين كاتاليست در مجموع 
چيزي حدود ۸۰ تا ۹۰ ميليون يورو اس��ت، در حالي كه نمونه داخلي 
با قيمت ۴۷ تا ۴۸ ميليون يورويي عرضه مي شود. اين شركت توانسته 
است با استفاده از نانوذرات نقره، به جاي فلز نقره، استفاده از اين فلز در 
كاتاليست را كاهش دهد و از 2۸ درصد به ۱۸ درصد برساند. خط توليد 
اين كاتاليست با ظرفيت توليد 2 تن در روز در حال فعاليت است.  روح الله 
دهقاني فيروزآبادي در مراسم رونمايي از اين محصول در يك شركت 
دانش بنيان توليدي اظهار داشت: اين كاتاليست يك جلوه از كاربردهاي 
فناوري نانو است. اس��تفاده از ۱۸ درصد وزني نقره و كاهش اين مقدار 
نسبت به نمونه هاي خارجي، به معني ارزان ش��دن و در دسترس قرار 
گرفتن اين كاتاليست در كاربردهاس��ت و اين خود يعني افزايش توان 
مقاومت در شرايط تحريمي امروز. توليد اين كاتاليست در اين شركت 
باعث كاهش ارزبري به ميزان ۳۰۰ ميليون دلار خواهد ش��د.  معاون 
علمي و فناوري رئيس جمهور اظهار كرد: اين كاتاليست نتيجه ۱۳ تا ۱۵ 
سال تحقيقات علمي در گذشته است كه امروز به توليد ثروت و اقتصاد 
مي رسد. در معاونت علمي و فناوري به دنبال ايجاد ابزارهاي اطمينان 
مانند اعتبار مالياتي هستيم تا توليد داخل در صنعت مورد استفاده قرار 
گيرد؛ البته يك فرهنگ استفاده از توليدات خارجي در كشور وجود دارد 

كه بايد به كمك اين ابزارها و اثبات توانمندي داخلي تغيير كند. 
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